
 »هوا« دارایی مشترک ماست
ک ایران همزمان با روز ملی هوای    انجمن علمی هوای پا
کید بر لزوم اتخاذ رویکرد یکپارچه   ک )۲۹ دی ماه( ضمن تا پا
برای مقابله با آلودگی هوا راهکارهایی را در این زمینه ارائه کرد.
ک ایران در ۲۹ دی ماه  به گزارش ایسنا انجمن علمی هوای پا
»عزم ملی  ک و با انتخاب شعار مصادف با روز ملی هوای پا
« بر لزوم توجه و کاربرد  ک با انرژی تجدیدپذیر برای هوای پا
ک به منظور حفاظت از جان شهروندان با توجه  انرژی های پا
کید دارد.از آنجا که بخش  به تغییرات اقلیمی به موارد زیر تا
انرژی، مسئول انتشار بیش از حدود ۷۵ درصد از گازهای 
گلخانه ای در جهان است، هیأت بین دولتی تغییر اقلیم 
ک  و بهبود بهره وری  )IPCC(  روی آوردن به تولید انرژی های پا
انرژی را امری ضروری به منظور پیشرفتی پایدار در قرن 
بیست و یکم تلقی می کند همچنین با توجه به اینکه سطوح 
کسید  ناسالم ذرات معلق با قطر کمتر از ۲.۵ میکرومتر و دی ا
نیتروژن عمدتاً ناشی از احتراق سوخت های فسیلی است، 
ریشه های مشترک آلودگی هوا و گازهای گلخانه ای به وضوح 
که اتخاذ سیاست ها و  خودنمایی می کند. از این روست 
گیر به منظور کاهش انتشار آلاینده های اقلیمی  اقدامات فرا
می تواند تأثیرات مثبت و شگرفی بر کیفیت هوا داشته باشد.
سازمان بهداشت جهانی )WHO(، حدود ۹۹ درصد از مردم 
جهان را متاثر از کیفیت نامطلوب هوایی می داند که از حدود 
مجاز کیفیت مطلوب هوا فراتر رفته است و سلامت آن ها را 
تهدید می کند. بیش از ۱۳ میلیون مرگ در سراسر جهان هر 
ساله به دلیل عوامل محیطی قابل اجتناب از جمله آلودگی 
خ می دهد.هرچند بزرگ ترین اثر آلودگی هوا اغلب در  هوا ر
مناطق نزدیک به چشمه های انتشار مشاهده می شود اما 
بسیاری از آلاینده های هوا می توانند در جو و در فاصله صدها 
تا هزاران کیلومتر دورتر از چشمه انتشار گسیل شوند و تأثیرات 
منطقه ای و یا قاره ای برجای گذارند. به عنوان مثال ذرات 
ک - که حدود ۴۰ درصد از کل هواویزهای جو پایین را  گردوخا
تشکیل می دهند - می توانند تا یک هفته در جو باقی بمانند 
و بر فراز قاره ها منتقل شوند و تأثیرات جهانی بر بهداشت، 
کشاورزی، حمل و نقل، اقتصاد و اقلیم داشته باشند. هوایی 
که تنفس می کنیم دارایی مشترک است و از این رو پرداختن 
به تهدید آلودگی هوا به شیوه ای پایدار نیازمند اقدامات فوری 
و همکاری در همه سطوح به صورت یکپارچه و نظام مند 
ک ایران بر اتخاذ یک  است.ما، اعضای انجمن علمی هوای پا
رویکرد یکپارچه  و سامان مند به منظور مقابله با آلودگی هوا 
با همکاری نزدیک تر در سطح ملی و با درکی مشترک از ابعاد 
کید می کنیم. از این منظر اقداماتی  گسترده این تهدید تا
ک گذاری اطلاعات، شناسایی کمبودهای  همچون به اشترا
علمی و مورد نیاز کشور همچنین تشویق نهادها در مقیاس 
ملی به منظور کاهش هرچه سریعتر ابعاد تهدید آلودگی هوا 
کید است بنابراین ما از محققان، رهبران صنعت،  مورد تأ
تصمیم گیران و سیاستگذاران می خواهیم در زمینه های ذیل 

همکاری و همفکری نزدیک کنند:
- ادامه تقویت و گسترش همکاری در همه سطوح مرتبط 
با آلودگی هوا در مقیاس محلی و فرامرزی به ویژه در زمینه 
ک گذاری تجارب و  نظارت یکپارچه، گزارش دهی و به اشترا
بهترین رویه ها. این موضوع شامل تقویت و یکپارچه سازی 
سیاست ها، ظرفیت نهادها با هدف توسعه دانش، ابزارها، 
پایش زمینی و داده ها به منظور اجرای سیاست های مؤثر 

کاهش آلودگی هوا و ظرفیت سازی می شود.
لاینده های  - توسعه یک شبکه ملی جامع پایش زمینی آ
جوی، همراه با مدل های شبیه سازی آلودگی هوا. شبکه ای 
که جامعه علمی را با تصمیم گیران و تصمیم سازان به صورت 
هماهنگ از وضعیت توزیع آلاینده های جوی در سطح کشور 
گاه و ارائه مجموعه ای از دستورالعمل های لازم به منظور  آ

مشاوره در مورد نحوه برخورد با آلودگی هوا را ممکن کند.
      -  شناسایی منافع مشترک اقدامات و اولویت بندی 
سیاست هایی که هم افزایی های مدیریت و کاهش آلودگی هوا 
کثر  رساند. از این رو علاوه بر هم افزایی  را در سطح ملی به حدا
کثر می رسد و خطر شکست  اقدامات، منافع ملی نیز به حدا

سیاست ها کاهش خواهد یافت.
- توسعه اقدامات دانش محور به منظور مدیریت آلودگی 

هوا
ک در کشور توسط تمامی  - اجرای یکپارچه قانون هوای پا

دستگاه های مسئول و مجری بدون کم و کاست

   آرمان ملی – شفق محمدحسینی: با 
، دیگر خبری  وزیدن باد در چندروز اخیر
هفته های  در  که  تهران  هوای  آلودگی  از 
اخیر تهران شاهد آن بودیم، نیست. حالا 
که تهرانی ها هوای قابل  چندروزی است 
قبولی را تنفس می کنند. صبح شنبه با بارش 
گهانی در برخی مناطق تهران، آغاز  برفی نا
شد. هرچند که کارشناسان هواشناسی مرتبا 
در هفته های اخیر به سبب بارش ها هشدار 
می دادند، اما گویا شهر هنوز برای بارش های 
زمستانی آماده نبود. این را از ترافیکی که 
معبرهای اصلی پایتخت را از ساعت های 
ابتدای بامداد شنبه مسدود کرد، می توان 
فهمید. به طوری که دراتوبان امام علی نیز 
به دلیل لغزندگی اتوبان، تصادفی زنجیره ای 
خ داد. هرچند رئیس مرکز اطلاع رسانی  ر
وضعیت  بازگشت  از  پایتخت  راهور  پلیس 
حالت عادی در اتوبان امام علی)ع( پس از 
تصادف زنجیره ای صبح شنبه خبر داد، اما 
هنوز ترافیک نیمه سنگینی در این اتوبان به 
گفته رانندگان مشهود است. ترافیکی که در 
صبح آخرین شنبه دی ماه سب شد مسیر 
شود.  طولانی تر  ساعت  چند  ساعته،  نیم 
حالا مدام به راننده ها هشدار داده می شود 
که در معابری که برف و یا باران می بارد، با 
سرعت کمتر و دقت بیشتری رانندگی کنند. 
هرچند برف تقریبا در بیشتر مناطق آرام تر 
منطقه های  در  همچنان  اما  است،  شده 
یک و دو برف آرامی می بارد. بامداد امروز 
حتی در مناطق ۳و ۴ هم برف می بارید، که 
پس از ساعتی، قطع شد و از حجم ترافیک 
که از  کاسته شد.  هرچند این بارش ها  نیز 
هفته قبل هشدارش داده شده بود و قابل 
به  شهروندان  برخی  اما  بود،  بینی  پیش 
دلیل برف و ترافیک، دیرتر به محل کار خود 

کن منطقه  که افراد سا رسیدند. به طوری 
تردد  خطی  کسی های  تا با  که  دو،  و  یک 
می کردند، دچار مشکل شدند. مشکلاتی 
پیش  زمستانی  بارش های  با  سال  هر  که 
کسی  می آید و متاسفانه برخی رانندگان تا
از بارش ها سوءاستفاده می کنند و اقدام 
کسی می کنند که این  خ تا به بالاتر بردن نر
اقدام غیرقانونی است، اما افرادی که مجبور 
کار خود هستند،  به حاضرشدن در محل 
چاره ای ندارند. گاه پیش می آید که مسیری 
را تا سه برابر کرایه روزهای عادی پرداخت 
می کنند. سرهنگ علی اصغر شریفی، رئیس 
مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور پایتخت، در 
کم  گفت وگو با مهر با اشاره به شرایط جوی حا
بر تهران گفت: بارش برف در ساعات اولیه 
صبح شنبه موجب لغزندگی معابر و اختلال 
در عبور و مرور برخی نقاط شهر شد. یکی از 
معابر اصلی که تحت تأثیر این وضعیت قرار 
گرفت، اتوبان امام علی)ع( بود که به دلیل 
لغزندگی سطح اتوبان، شاهد وقوع تصادف 
زنجیره ای در آن بودیم. وی افزود: بلافاصله 
پس از وقوع حادثه، نیروهای پلیس راهور 
و خدمات شهری در محل حاضر شدند و 
عملیات امدادرسانی و مدیریت ترافیک آغاز 
شد. خوشبختانه با تلاش های انجام شده، 
عملیات برف روبی و ایمن سازی مسیر به 
سرعت انجام شد و در حال حاضر ترافیک 
در این اتوبان به حالت عادی بازگشته است. 
سرهنگ شریفی همچنین به رانندگان توصیه 
کرد: با توجه به ادامه بارش ها و احتمال 
یخ زدگی معابر در ساعات آینده، رانندگان 
باید ضمن رعایت سرعت مطمئنه و فاصله 
از تجهیزات زمستانی مانند زنجیر  طولی، 
گهانی و  خ استفاده کنند و از ترمزهای نا چر
حرکت های شتاب زده بپرهیزند تا از وقوع 

حوادث مشابه جلوگیری شود. 
  خیابان ها شن ریزی شده است

از  هم  تهران  شهردار  جمعه  بامداد 
مناطق شمالی تهران بازدید کرد و از آمادگی 
کثری سایت های برف روبی خبرداد.  حدا
کن مناطق کوهپایه ای تهران  افرادی که سا
از  با »آرمان ملی«  گفت وگو  بودند هم در 
وضعیت نسبتا مناسب خیابان ها خبردادند. 
به طوری که چندتن از اهالی دارآباد گفتند 
که از دیشب برف آرامی می بارد. خیابان ها 
هم شن ریزی شده است و تنها معابر لغزنده 
هستند و ترافیک در خیابان ها مشهود است. 
هرچند سازمان هواشناسی از هفته گذشته 
نسبت به بارش در چند استان هشدار داده 
بود، اما تهران همچنان برای این بارشی 
گهانی هم نبود، آماده نبود.  که چندان نا
کنون، تهران و کل  از ابتدای فصل بارش تا
، از لحاظ میزان بارش، با کاهش قابل  کشور
توجهی روبه رو بود. به طوری که ما تقریبا پاییز 
را بدون بارش های قابل توجه باران در اغلب 
شهر ها و به خصوص پایتخت گذراندیم. اما با 
آغار بارش در روزهای انتهای دی ماه، که از 
شنبه آغاز شد، می توان امیدوار بود که کمی 
از کمبود ها جبران شود. هرچند کارشناسان 
بارشی  کم  این  که  معتقدند  هواشناسی 

جبران نخواهدشد. 
 بدترین سال های بارشی

اقلیم  ملی  مرکز  رئیس  وظیفه،  احد 
سازمان  خشکسالی  بحران  مدیریت  و 
، در گفت وگو با خبرآنلاین،  هواشناسی کشور
درباره آخرین جزئیات وضعیت آب و هوایی 
کشور طی روزهای آینده می گوید: وضعیت 
کنون خیلی خوشایند نبوده و  بارش ها تا 
میزان بارندگی ها تقریبا مشابه پارسال است و 
سال گذشته یکی از بدترین سال های بارشی 

ما تا اواخر بهمن ماه بود و امسال هم دی ماه 
در حال پایان است، یکی از بدترین سال ها از 
نظر شرایط بارندگی را سپری می کنیم. وظیفه 
کنون بارش های  اینطور ادامه می دهد که تا
امسال کشور تقریبا نصف مقدار نرمال بوده 
است؛ الان باید حدود ۳۷ درصد بارش ها 
کرده  ۴۳ میلی متر بارش را دریافت  یعنی 
بودیم و آنچه که دریافت کرده ایم ۵/۱۸ درصد 
بارش مورد نیاز بوده است، در حالیکه باید ۸۷ 
میلی متر بارش را دریافت می کردیم. رئیس 
مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
کید می کند:  ، تا کشور سازمان هواشناسی 
کشور عبور  از  روز دوشنبه  تا  بارشی  موج 
می کند و همان طور که گفته شد بارندگی های 
توجه  قابل  کشور  شمالی  سواحل  در  آن 
است و در بقیه نقاط از جمله تهران بارندگی 
قابل توجهی را در این وقت از سال دریافت 
نخواهند کرد. وظیفه می گوید: موج بارشی 
کشور وارد شده است تا حدی افت  که به 
دما را در غالب مناطق به دنبال دارد و یکی 
از سردترین روزهای سال را از صبح دوشنبه 
تا صبح روز سه شنبه تجربه خواهیم کرد و به 
تدریج این موج از آسمان کشور گذر می کند و 
کی آن کم می شود؛ با صاف شدن آسمان  ابرنا
بیش ترین افت دما را در روز دوشنبه پیش رو 
خواهیم داشت. او ادامه می دهد: در حال 
حاضر کمینه دما در شهر تهران حدود ۴ تا ۵ 
درجه سانتیگراد است و احیانا صبح دوشنبه 
تا سه شنبه هفته آینده به حول و حوش صفر 
درجه برسد و بنابراین بارش های پیش رو ۴ تا 

۵ درجه هوا را سردتر می کند. 
 تداوم بارش ها تا دوشنبه در تهران

گویا پایتخت قرار است که چندروزی برفی 
بماند. در همین راستا اداره کل هواشناسی 
استان تهران ضمن پیش بینی تداوم بارش 
)اول  دوشنبه  تا  استان  در  باران  و  برف 
بهمن ماه(، از کاهش دما و تجربه دمای صفر 
از  درجه سانتیگراد در پایتخت خبر داد. 
شنبه )۲۹دی ماه( تا دوشنبه )اول بهمن ماه( 
آسمانی قسمتی ابری تا نیمه ابری با رخنه 
زبانه سامانه بارشی از بخش های شمالی 
استان در بعضی ساعت ها ابری، گاهی بارش 
اندک باران و برف و وزش باد و در دامنه ها و 
ارتفاعات بارش برف و رخداد مه پیش بینی 
از  پیش  تا  دوشنبه  از  همچنین  می شود. 
ظهر سه شنبه )۲بهمن ماه( وزش باد نسبتا 
شدید تا شدید در بخش های غربی و جنوبی 
و ارتفاعات استان مورد انتظار خواهد بود. 
روزهای سه شنبه و چهارشنبه )۳بهمن ماه( 
آسمان صاف تا قسمتی ابری و گاهی وزش 
گاهی افزایش ابر و بارش  باد در ارتفاعات 
کنده پیش بینی می شود و از بعد از ظهر  پرا
سه شنبه تا پایان هفته روند تدریجی انباشت 
لاینده ها در نواحی پرتردد و صنعتی دور از  آ

انتظار نیست. 
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  ترافیک

گر می شود یک  ترافیک تهران دیگر غیر قابل تحمل شده، ا
بار از شهردار تهران و مسئولان ذیربط بپرسید چه راهکاری 
دارند؟ چرا حداقل ساعت های کاری را جوری نمی چینند که 

ازدحام جمعیت به یکباره به وجود نیاید. 
یک شهروند از تهران

مشکلات اقتصادی
مشکلات  با  خانه  اجاره  پرداخت  در  مستاجرین   
فراوانی مواجه هستند. آیا رسیدگی به اوضاع اقتصادی 
مردم به فراموشی سپرده شده است و دولت قصد ندارد 
گام های موثر تری  در راه تامین رفاه و آسایش مردم 

بردارد؟
کمیلی از تهران 

پارک کردن خودرو
بسیاری از مغازه دارها در نازی آباد خیابان شهید 
وی  کردن خودر گذاشتن موانع از پارک  خالقی پور با 
و  محله ها  در  حتی  می کنند.  ممانعت  دیگران 
از  است.  مردم  سکونت  محل  که  فرعی  خیابان های 
مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
کریمی از تهران 

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

  آماده باش شهرداری 
برای شب های سرد

 مدیرعامل سازمان خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران از آماده باش این 
سازمان برای شب های سرد پایتحت خبر 
داد و گفت: شهروندان تهرانی می توانند در 
صورت مشاهده افراد آسیب دیده اجتماعی از 
جمله افراد بی سرپناه و کارتن خواب با سامانه 
۱۳۷ و شماره تلفن ۵۵۰۱۲۳۴۵ شهرداری 
تهران تماس بگیرند تا  گشت های فوریت های 
اجتماعی حامی شهر نسبت به انتقال این 
افراد به مددسراها اقدام کنند. سید محمد 
نقیب در گفت وگو با ایسنا، در مورد تمهیدات 
این سازمان برای شب های سرد پایتخت 
گفت: سازمان هواشناسی در مورد روزها و 
شب های بسیار سرد و احتمال بارش برف 
در پایتخت هشدار داده است که بر همین 
از  برای حمایت  ویژه ای  اساس تمهیدات 
افراد کارتن خواب و بی خانمان در شهر تهران 
اندیشیده شده است که بر این اساس بیش از 
۴۰ گشت ویژه فوریت های خدمات اجتماعی 
حامی شهر در سه شیفت به صورت شبانه 
روزی در حالت آماده باش هستند تا در صورت 
مشاهده افراد آسیب دیده اجتماعی نسبت به 
انتقال این افراد به مددسراها اقدام کنند. وی 
با بیان اینکه ۱۷ مددسرا با ظرفیت ۲۰۰۰ نفر در 
سطح تهران در حال خدمت رسانی به آسیب 
دیدگان اجتماعی از جمله کارتن خواب ها، 
بی سرپناهان، در راه ماندگان و... هستند، 
افزود: همچنین ۱۵ گرمخانه سیار فصلی با 
ظرفیت پوشش ۸۰۰ تا ۱۰۰۰ نفر نیز در میادین 
اصلی پایتخت مستقر هستند تا نسبت به 

حمایت از افراد بی خانمان اقدام کنند. 

  18000 مبتلا به تب مالت 
 وزارت بهداشت با هشدار نسبت به آمار تب 
مالت در کشور، ضمن توصیه به پرهیز از مصرف 
کسیناسیون دام ها  لبنیات سنتی، بر ضرورت وا
کید کرد. به  کسن های با تکنولوژی  جدید تا با وا
گزارش ایسنا، وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در مطلبی در صفحه X درباره تب 
کسیناسیون دامی  مالت و ضرورت توجه به وا
کید کرده است: »ابتلای ۲۱هزار نفر در سال  تا
کنون به  گذشته و ۱۸هزار نفر در سال جاری تا
تب مالت در کشور علامت خطری است که 
کسن های  کسیناسیون دام ها با وا توجه به وا
با تکنولوژی جدید و رعایت زنجیره سرمای آن، 
خودداری از مصرف فرآورده های لبنی سنتی 

گاهی رسانی به جامعه را ضروری می کند.« و آ

جزئیات واژگونی اتوبوس 
مسافری در جاده بیرجند

 جانشین پلیس راه راهور فراجا جزئیات 
گونی اتوبوس مسافری در جاده بیرجند را  واژ
اعلام کرد. به گزارش ایلنا، سرهنگ سیاوش 
محبی جانشین پلیس راه راهور فراجا، در 
گونی اتوبوس مسافری  خصوص جزئیات واژ
در جاده حاجی آباد به بیرجند گفت: ساعت 
۰۷:۰۰ صبح شنبه، یک دستگاه اتوبوس بنز 
۴۵۷ در کیلومتر ۸ محور فرعی حاجی آباد به 
گون شد. این حادثه در پی بارش  قاین واژ
شدید باران و لغزندگی جاده در پیچ های 
خ داد. جانشین پلیس راه راهور  این مسیر ر
فراجا، در خصوص این حادثه گفت: اتوبوس 
مورد نظر از مبدأ حاجی آباد زیرکوه به مقصد 
بیرجند در حال حرکت بود که در شرایط جوی 
گون شد. بر اساس گزارش ها، در  نامساعد واژ
این اتوبوس ۱۹ نفر سرنشین بودند که بلافاصله 
پس از وقوع حادثه، تیم های امدادی اورژانس 
به محل حادثه اعزام شدند. وی افزود: از ۱۹ 
سرنشین اتوبوس، ۱۸ نفر توسط نیروهای 
اورژانس به بیمارستان منتقل شدند که از این 
تعداد، ۱۴ نفر پس از مداوای سرپایی به صورت 
مستقیم از بیمارستان ترخیص شدند و ۴ نفر 

دیگر بستری شدند. 

 راه اندازی مسیر
47کیلومتری زندگی

 شهردار منطقه ۲ تهران جزئیات راه اندازی 
مسیر ۴۷ کیلومتری زندگی و عبور از ۵ بوستان 
پایتخت را تشریح کرد و گفت: در واقع این 
بدل  شهری  استراتژی  به  مسیرها  توسعه 
صرف  پروژه  یک  تنها  دیگر  شد و  خواهد 
نیست. مهدی صالحی در گفت وگو با ایسنا، 
در مورد جزئیات راه اندازی مسیر ۴۷کیلومتری 
»زندگی« با بیان اینکه ۵ بوستان اعم از بوستان 
فدک، بوستان ۱۳ هکتاری فاقد نام، پردیسان، 
فاز اول و فاز دوم نهج البلاغه در محدوده 
منطقه ۲ داریم که برخی از این بوستان ها 
مسیر دوچرخه سواری داشتند، گفت: این ۵ 
گر در  بوستان به یکدیگر متصل نبودند یعنی ا
گر شهروندی قصد  بوستان ۱۸ هکتاری فدک ا
دوچرخه سواری داشت تنها در یک رینگ 
۲.۸ کیلومتری می توانستند دوچرخه سواری 
کند و یا در بوستان ۱۳ هکتاری یک رینگ ۲ 
کیلومتری برای دوچرخه سواری موجود بود 
و یا اساسا شهروندان به دلیل عدم تجهیز 
در بوستان پردیسان اجازه دوچرخه سواری 
نداشتند؛ اما با اقداماتی که انجام داده ایم همه 
بوستان ها را با اتصالات مخصوص همچون 
احداث دو پل، یک تونل و.... به هم متصل 

کردیم. 

کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای    عضو 
ح امضای دیجیتال  اسلامی درباره ضرورت اجرای طر
پزشکان در راستای جلوگیری از سوءاستفاده از نام کاربری 
و رمز عبور پزشکان در سامانه نسخه الکترونیک و نشت 

دارو به بازار آزاد توضیحاتی ارائه داد. 
»روح ا... لک علی آبادی« عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا در پاسخ 
به این سوال مبنی بر اینکه از آنجا که اعلام شده است، 
سوءاستفاده از نام کاربری و رمز عبور پزشکان در سامانه 
نسخه الکترونیک باعث شده تا داروهای تجویزی توسط 
افراد دیگر در بازار آزاد به فروش برسد، به نظر شما اجرای 
طرح امضای دیجیتال پزشکان به عنوان راهکار جلوگیری 
از این نشتی ها تا چه حد می تواند بازدارنده باشد؟ گفت: 
در ابتدا باید گفت صحت و سقم این موضوع مهم است 
و باید مورد بررسی قرار بگیرد. دوم اینکه میزان این تخلف 
نیز اهمیت دارد، یعنی چند درصد این اتفاق می افتد؟ 
گر هم چنین مشکلی وجود داشته باشد،  من فکر می کنم ا
گر یک مورد  تعداد این افراد خیلی کم  هستند، اما حتی ا
هم وجود داشته باشد، سازوکار و ساختار نظارتی باید 
به گونه ای باشد که حتی یک مورد هم پیش نیاید. وی 
ادامه داد: به هر حال، صنف جامعه پزشکان، بسیار 
متعهد و متخصص هستند و به سوگندی که خورده اند، 
قطعاً پایبندند. اما در هر صنف و شغلی ممکن است 
عده ای سودجو وجود داشته باشند؛ یعنی این موضوع 
را نمی توانیم کتمان کنیم و در همه دنیا نیز ممکن است 
وجود داشته باشد. لک علی آبادی با اشاره به نحوه نظارت 
دقیق در سیستم بانکی افزود: ما باید چه راه حلی داشته 
گر شما به یک بانک مراجعه کنید،  باشیم؟ برای مثال، ا
ممکن است از اول صبح تا آخر شب، مبلغ بسیار زیادی 
پول نقد وارد سیستم بانکی شود و به حساب افرادی واریز 
شود. چرا در سیستم بانکی یک ریال جا به جا نمی شود؟ 
چون نظارت به قدری دقیق است که از هزاران نفری که در 
گر یک نفر هم اهل تخلف باشد،  سیستم بانکی داریم، ا
سیستم به گونه ای طراحی شده که آن فرد نمی تواند پولی 
را جابجا کند و به او اجازه نمی دهد. او اضافه کرد: امضای 
دیجیتال پزشکان، به نظر من کمک می کند، چرا که باید 
مورد تأیید قرار بگیرد، یعنی ثبت احوال و برخی مراجع باید 
این امضای دیجیتال را تأیید کنند. این امضا قطعاً فقط در 
اختیار خود پزشک قرار می گیرد که بسیار ارزشمند است. 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: امضای دیجیتال در یک بحث دیگر هم که ارزش 

دارد این است که برخی بیماران به دلیل بیماری خاصی 
که دارند، به صورت دوره ای باید به یک پزشک مراجعه 
می کنند و آن نسخه و دارو فقط باید تکرار شود. نسخه 
دیجیتال و امضای دیجیتال پزشک باعث می شود که این 

رفت و آمد ها نیز کمتر شود. 
 سوءاستفاده از نام کاربری و رمز عبور پزشکان

وی درپاسخ به این سوال که آیا سوءاستفاده از نام 
کاربری و رمز عبور پزشکان، به ضعف سیستم برنمی گردد؟ 
گر یک مورد هم سوءاستفاده از پسورد پزشکان  گفت: ا
سیستم  ضعف  به  این  قطعاً  باشد،  داشته  وجود 
برمی گردد. سیستم را باید طوری طراحی کنیم که حتی 
یک مورد تخلف هم وجود نداشته باشد، اما در چنین 
گر چنین  فضا و ساختاری، این امکان وجود دارد. قطعاً ا
سوءاستفاده هایی شکل می گیرد، این ناشی از ضعف 
ساختاری است که باید مراجع ذی صلاح برای رفع این 
مشکل اقدام کنند. لک علی آبادی در پاسخ به این پرسش 
که آیا سوءاستفاده از نام کاربری و رمز عبور پزشکان در 
سامانه نسخه الکترونیک تنها راه نشتی دارو به بازار آزاد 
است؟ اظهار داشت: ما نمی توانیم کتمان کنیم که برخی 
از داروها در بازار سیاه یا بازار آزاد وجود دارند، درحالی که 
گر به داروخانه مراجعه کنیم، می بینیم که همان داروها  ا
وجود ندارند. دلایل مختلفی ممکن است وجود داشته 
باشد. یکی از آن ها بحث تخلف و سوءاستفاده از یوزر و 
گر همچنین گاهی ممکن است یک  پسورد پزشکان است. ا
گرچه که همه داروخانه های  داروخانه متخلف پیدا شود، ا
ما خوب هستند، اما داروخانه متخلف می تواند فضایی را 
ایجاد کند که متأسفانه داروها به بازار سیاه راه پیدا کنند. 

 دارو در بازار آزاد 
وی ادامه داد: در برخی از گزارش های مردمی که من 
دریافت کردم، عنوان شده است که افراد به داروخانه 
که  گفتند  اما  را خواسته اند  کردند و دارویی  مراجعه 
نداریم. درحالی که در بازار آزاد آن دارو موجود است، 
یا اینکه داروخانه تعداد محدودی از آن دارو را داشته، 
گر یک آشنایی داشته باشند، به  اما می گوید نداریم اما ا
صورت پارتی بازی دارو در اختیار بیمار قرار می گیرد. این ها 
هم تخلف است که ابزار نظارت بر این تخلفات، شکایات 
و گزارش های مردمی می تواند باشد که با آن داروخانه ها 
برخورد شود. او تصریح کرد: از جایی که دارو تولید می شود 
تا جایی که دارو به دست بیمار واقعی می رسد، یک فرآیند 
گ داشته باشد،  وجود دارد. این الگوریتم، هر جا که با
ممکن است دارو از این ساختار جدا شود و در بازار آزاد 
، ما باید تمام این  یا بازار سیاه قرار بگیرد. به همین خاطر
چارچوب و سیستم را طوری طراحی کنیم که به هیچ وجه 
گ نداشته باشد که بعد یک قشر عظیمی که برای جان  با
مردم صادقانه تلاش می کنند، مورد خدشه قرار بگیرند. 
بنابراین باید فضا و سیستم را طوری طراحی کنیم که 
کمترین اشکال یا بدون اشکال باشد. عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این 
کنون تخلفات مربوط به سوءاستفاده از رمز  سوال که تا
عبور پزشکان به چه میزان بوده است؟ آیا نیاز است که 
نهاد های امنیتی به این موضوع ورود پیدا کنند؟ گفت: 
برای مشخص شدن اینکه این تخلفات که به چه میزان 
و تعداد وجود دارد، در مرحله اول نهادهای نظارتی باید 
ورود پیدا کنند، که کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
گر تعداد تخلفات زیاد  پیگیر این موضوع است. سپس ا
باشد و از نظر کمیتی بالا برود، در آن زمان نهادهای امنیتی 
نیز می توانند وارد عمل شوند. وی افزود: چرا که دارو یک 
کالای استراتژیک است و محصولی است که با جان مردم 
سر و کار دارد و ما نمی توانیم نسبت به این کالا بی تفاوت 
گر مقدار تخلفات زیاد باشد و احساس  باشیم. در نتیجه، ا
کنیم که در بازار سیاه یا بازار آزاد دارو به وفور پیدا می شود 
اما در داروخانه ها نیست، مطمئناً مراجع ذی صلاح و 
نیروهای امنیتی نیز در این زمینه ورود خواهند کرد. لک 
علی آبادی در پایان خاطر نشان کرد: اجرای طرح امضای 
کنون به صورت تخصصی در حال بررسی است و اشکالات  ا
کار در حال رفع شدن است. امیدواریم اتفاق مبارکی بیفتد 
تا این دغدغه ای که هم مردم دارند و هم شما به عنوان 

رسانه از مردم مطرح می کنید، برطرف شود

عضو کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی مطرح کرد 

 دسترسی به داروهای کمیاب 

گزارش »آرمان ملی« از بارش برف و ترافیک دربرخی مناطق تهران

شهر برفــــی


